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Rozhovor s Monikou Novotnou
V exkluzivním rozhovoru s Monikou Novotnou, advokátkou a místopředsedkyní České advokátní
komory, padla řada důležitých témat týkajících se aktuálního dění v advokacii. Věnovali jsme se
zásadní změně advokátního tarifu a důležitosti zachování nezávislosti profese. Další velké téma
rozhovoru byla novela zákona o advokacii a nemohla chybět ani otázka na využívání umělé
inteligence.

 

V rozhovoru s Monikou Novotnou, advokátkou a místopředsedkyní České advokátní komory, padla
řada důležitých témat týkajících se aktuálního dění v advokacii. Hned na úvod se věnovala zásadní
změně advokátního tarifu, na které se pracovalo neuvěřitelných osmnáct let. Jak sama Monika
Novotná říká, šlo o úlevu, ale i pocit nedokončené práce. Změna se totiž nepodařila prosadit v plném
rozsahu – některé body, jako třeba valorizace, zůstávají zatím mimo rámec novely.

Další velké téma rozhovoru byla novela zákona o advokacii. Monika Novotná vyzdvihla především
nově zakotvený institut důvěrnosti komunikace mezi advokátem a klientem. Ten by měl podle ní
výrazně posílit ochranu klienta, zejména v případech, kdy se ještě nejedná o obviněného, ale třeba
jen podezřelého. Velkou pozornost věnovala také přípravě online sněmu, který bude poprvé
umožňovat hybridní účast advokátů a online hlasování – přičemž nepopírá obavy z možných
technických i kybernetických rizik.

Nemohla chybět ani otázka na využívání umělé inteligence. Monika Novotná přiznává, že AI už běžně
používá – třeba při sumarizaci rozsudků – a očekává, že brzy dojde k rozdělení advokátů na ty, kteří s
AI pracují, a ty, kteří ne. Zdůraznila ale i potřebu pravidel, která by jasně určovala odpovědnost
advokáta za výstupy z AI systémů. Pokud jde o využití AI v rámci samotné komory, vidí její
budoucnost spíše v administrativní oblasti.

V části věnované budoucnosti advokacie mluvila Monika Novotná o důležitosti zachování nezávislosti
profese, zejména v kontextu nových pravidel boje proti praní špinavých peněz. Zdůraznila, že
advokacie musí zůstat apolitická, aby si zachovala důvěru všech svých členů a mohla efektivně
komunikovat s jakýmkoli vedením Ministerstva spravedlnosti. Také se dotkla potřeby reformy
vzdělávání – podle ní by se měl důraz klást na kvalitu a interaktivitu, nikoli na pouhé odškrtnutí
účasti.

Závěr rozhovoru byl osobnější. Monika Novotná otevřeně mluvila o své cestě jako ženy v advokacii –
včetně pochybností, s nimiž se jako matka dvou dětí potýkala, i situací, kdy byla podceňována. Přesto
říká, že advokacie ženám nabízí flexibilitu a možnost určovat si vlastní tempo. A mladým právničkám
radí, aby se nebály – pokud je právo baví, mají všechny předpoklady uspět.

Sledujte epravo.cz.
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